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Bones festes!
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El debat sobre l’Acord d’associa-
ció amb la Unió Europea va estar 
un dels punts centrals del pro-
grama de RTVA ‘El cap de Govern 
respon’, celebrat aquest dime-
cres. Espot va iniciar la seva in-
tervenció per reforçar la impor-
tància de l’Acord d’associació, 
destacant que la seva aprovació 
és essencial per garantir el futur 
d’Andorra. En aquest context, va 
definir els detractors com «cants 
de sirena» que poden distorsio-
nar la realitat. «Hem anat per to-
tes les parròquies responent els 
dubtes de la societat» i va insistir 
que la campanya no es basa en la 
por, sinó en parlar «clar i fort».

Quan se li va qüestionar sobre 
el pressupost de la campanya, 
el mandatari va defensar que 
es tracta d’un ús legítim de re-
cursos públics dins l’interès ge-
neral. En referència als estudis 
d’impacte elaborats per l’oposi-
ció, va remarcar que «també són 
pagats amb diners públics per-
què han estat pagats amb el pres-
supost dels grups parlamentaris 
que formen part del pressupost 
general anual de Govern».

Pel que fa a la lliure circulació 
de persones, Espot va destacar 
que s’implementarà una solució 
asimètrica. «Ens podrem establir 
en qualsevol país de la UE, però 
les persones que vinguin aquí ho 
faran amb moltes restriccions», 
similars a les de la Llei Qualifica-
da d’Immigració actual. S’han 

Qualifica els detractors de «cants de sirena», però no aclareix les preocupacions de la ciutadania
SFGA

El cap de Govern, Xavier Espot, ahir a la nit durant la seva participació a ‘El cap de Govern respon’.

LAURA GÓMEZ / ALEX MONTERO
ESCALDES-ENGORDANY

previst tres quotes diferenciades 
per treballadors, residents i tem-
porers, amb un control estricte 
de les condicions d’entrada. 

CRISI DE L’HABITATGE: MESURES A LLARG 

TERMINI / Espot va reconèixer que 
els preus dels habitatges són de-
sorbitats, tant per als residents 
com per als treballadors immi-
grants que arriben al Principat, i 
va afirmar que aquesta situació 
s’ha anat agreujant des del 2016 
o 2017. «La problemàtica de l’ha-
bitatge s’ha convertit en una 
problemàtica estructural», va 
declarar, tot argumentant que 
no es poden aplicar solucions 
immediates. «Hem posat des de 

Espot intensifica la defensa mentre 
els dubtes continuen persistint

PILOTES FORA ENVERS LES RESPOSTES DE L’ACORD D’ASSOCIACIÓ

El cap de Govern respon
Tema del dia

Govern les llums llargues», va as-
segurar, posant èmfasi en l’ela-
boració de plans a sis o set anys 
vista per garantir-ne l’efectivi-
tat. El mandatari també va abor-
dar la tensió que generen aques-
tes mesures amb els propietaris 
d’habitatges, especialment per 
l’impacte que tenen les regula-
cions en la rendibilitat del mer-
cat immobiliari. «Com més in-
tervenció hi hagi en l’habitatge, 
més desincentius als propieta-
ris», va explicar, tot i defensar 
que el Govern treballa per equili-
brar les necessitats de regulació 
amb la sostenibilitat del sector.

AVORTAMENT: ESCOLTA, ACOMPANYA-

MENT I INFORMACIÓ / Finalment, i 
pel que fa a la interrupció volun-
tària de l’embaràs, Espot va rei-
terar la seva «ferma convicció» 
que la despenalització o legalit-
zació de l’avortament no és com-
patible amb l’estructura del Co-
principat. «Voler mantenir l’es-
tructura de Coprincipat i que es 
puguin practicar avortaments 
a Andorra no és compatible», va 
afirmar. Tot i aquesta posició, va 
defensar que el Govern pot avan-
çar en «matèria de drets de les 
dones» amb mesures que inclo-
uen escoltar-les, proporcionar 
acompanyament i oferir infor-
mació sobre on poden interrom-
pre l’embaràs fora del país. .

«La problemàtica 
de l’habitatge s’ha 
convertit en estructural 
[...] Des de Govern hem 
posat les llums llargues»
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Ara fa uns dies es va cele-
brar la 9a edició del Sim-
posi Internacional de 
Màrqueting d’Andorra, 
en el qual, sota l’ocurrent 
eslògan d’Hola Ad.eu, 
emulant el «Sí» o el «No»,  
es varen tractar els rep-
tes i oportunitats que 
podien derivar pels dife-
rents sectors del país de 
l’Acord d’associació amb 
la UE. I és clar, entre els te-
mes importants hi havia 

El Govern ha aprovat me-
sures per dificultar el con-
traban de tabac, com el pa-
gament electrònic a par-
tir del cinquè cartró i la 
limitació del transport de 
grans quantitats. Es trac-
ta d’una iniciativa positi-
va per afrontar una pro-

Mesures amb forats legals 
que limiten la seva eficàcia

La finestra

Oberta

EDITORIAL

PERE

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

blemàtica crònica, però 
amb mancances signifi-
catives que en poden com-
prometre l’eficàcia. Tot i 
els controls anunciats, no 
s’especifica com s’evitarà 
que un individu faci com-
pres successives de quatre 
cartrons en diferents es-

mecanismes sòlids de se-
guiment i col·laboració 
amb les autoritats veïnes. 
Sense un sistema integral 
que tanqui aquestes llacu-
nes, el contraban de tabac 
pot continuar sent una 
amenaça persistent per a 
l’economia i la legalitat.

AUGÉ

pagar lloguers més alts i 
que, alhora, ha estimulat 
el desenvolupament ma-
joritari de promocions de 
luxe destinades als com-
pradors esmentats i ina-
bastables per a la classe 
mitjana/baixa del país; i 
és clar, provocant l’arri-
bada d’especuladors im-
mobiliaris que ha influït 
clarament en l’augment 
dels preus.

La tercera qüestió trac-
tada serien les solucions 
aportades per Govern; 
històricament, pròrro-
gues forçoses de contrac-
tes vençuts més limitació 
en l’increment de les ren-
des; més recentment, cre-
ació d’un Impost a l’in-
versor estranger entre el 
3% i el 10%, i finalment, el 
projecte de Llei Òmnibus, 

el de l’habitatge, en qui-
na taula rodona vaig tenir 
l’honor de participar. El 
resum del meu planteja-
ment l’exposo a continu-
ació.

La primera qüestió trac-
tada va ser el diagnòstic 
d’un sector, el de l’habi-
tatge, absolutament ten-
sionat a causa d’una ma-
jor demanda que oferta al 
mercat; oferta que, a més, 
esdevé inapropiada i inac-
cessible per a una part im-
portant de la població, la 
qual no té el poder adqui-
sitiu suficient; i el fet que 
una part de la població so-
breviu mercès a les pròr-
rogues forçoses de con-
tractes de lloguer vençuts 
fa anys, però que finalit-
zen teòricament el 2027.

La segona qüestió era 
tractar d’identificar els 
factors que havien contri-
buït a tal situació, comen-
çant per la falta de previ-
sió a escala de la necessi-
tat creixent d’habitatge, 
quan el 2012 es va apostar 
per l’obertura econòmi-
ca; l’arribada massiva de 
nous residents i inversors 
estrangers amb un poder 
adquisitiu suficient per 

electrònic també limita el 
control a compres grans, 
deixant sense rastre ope-
racions més petites, però 
acumulatives. D’aquesta 
manera, i tot i ser un pas 
endavant, aquestes mesu-
res només seran efectives 
si es complementen amb 

Observatori 
de la Marca 
Andorra 
(XLVI): SIMA9, 
habitatge 
i Acord 
d’associació, 
diagnòstic i 
conclusions

tabliments, eludint la su-
pervisió. A més, l’expres-
sió «quantitats manifes-
tament destinades a la 
revenda» és vaga i inter-
pretable, fet que dificul-
ta una aplicació uniforme 
de la normativa. El llindar 
per activar el pagament 
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Ve de la pàgina anterior

el qual inclou una ma-
jor limitació de l’adqui-
sició d’immobles a inver-
sors forans o residents de 
menys de tres anys, i afe-
geix la cessió obligatòria 
d’ús de pisos buits o la li-
mitació d’autoritzacions 
d’allotjaments turístics.

A tot això s’hi afegeix 
una incertesa respecte a 
quan es portarà a terme 
el referèndum, tot i que 
vista la situació de crispa-
ció que vivim potser en-
cara serà bo que tardi un 
temps, doncs entenc que 
la població no està encara 
preparada ni per al refe-
rèndum ni per a l’Acord. 
Abans cal resoldre el pro-
blema de l’habitatge, per 
poder entrar en un debat 
serer, net, transparent, ri-
gorós i propici per ponde-
rar adequadament els in-
dubtables avantatges del 
futur Acord, així com les 
renúncies o limitacions 
que també comporta.

Ara bé, respecte al te-
ma de l’evolució del sec-
tor immobiliari enfront 
dels possibles efectes de 
l’Acord d’associació, cal 
dir que en els darrers 12 
anys (2012-2024) sense 
ell, Andorra ha fet una 
evolució i ha tingut un 
creixement econòmic 
important, en part mer-

Abans d’entrar al debat sobre 
l’Acord, cal resoldre la tensió social 
envers el problema de l’habitatge

cès al desenvolupament 
del sector immobiliari, 
combinat amb l’atractiu 
com a jurisdicció, especi-
alment en l’àmbit fiscal. 
Res fa pensar que a curt 
termini Andorra perdi 
l’esmentat atractiu, espe-
cialment perquè les con-
dicions de vida als paï-
sos del nostre entorn són 
molt pitjors i el Princi-
pat, a més, pel que fa a les 
tensions del mercat, pot 
acordar i aplicar mesu-
res restrictives encamina-
des a dosificar adequada-
ment l’arribada de nous 
residents i inversors. Pe-
rò i aleshores, el tema de 
l’Acord amb la UE? Jo pen-
so sincerament que An-
dorra ha negociat un bon 
acord, especialment pel 
que fa a la lliure circula-
ció de persones, la qual es-
tarà sotmesa a un sistema 
de quotes similar a l’actu-
al, amb alguna concessió 
respecte al tema antece-
dents penals, però mante-
nint igualment el control 
de fronteres quedant-se 
fora de Schengen, i no in-
corporant-se a l’espai du-
aner per conservar el dife-
rencial de preus mercès al 
4’5% d’IGI enfront del que 
seria obligatori del 15% i 
que perjudicaria notable-
ment el comerç del país.

A més, les oportunitats 
de l’Acord són importants 

també pel sector immobi-
liari, encara que caldrà 
una guia i molta peda-
gogia per a un perfecte i 
òptim aprofitament de 
les oportunitats d’esta-
bliment als diferents Es-
tats del Mercat Únic, sigui 
per desenvolupar o parti-
cipar en projectes, o per 
participar en concursos 
públics, o per diversificar 
fins i tot els projectes de 
comercialització. Afegim-
hi com oportunitat tam-
bé l’arribada de noves em-
preses internacionals eu-
ropees per desenvolupar 
projectes de valor afegit, 
de noves entitats finance-
res que ajudin a millorar 
l’oferta de serveis, el de-
senvolupament de pro-

grames europeus com el 
Next Generation o l’Hori-
zon Europe, i a les Xarxes 
Europees com Eurocities 
i altres, vàlides per apli-
car programes i trobar les 
millors solucions a esca-
la pública per resoldre els 
problemes dels ciutadans 
com ara el de l’habitatge o 
la manca de poder adqui-
sitiu.

En aquest sentit, cal 
concloure que, previ a tot 
el tema UE, l’evolució i 
consolidació futura d’An-
dorra depèn en gran ma-
nera de trobar de forma 
eficaç una solució defini-
tiva al problema de l’ha-
bitatge i mitigar el proble-
ma del poder adquisitiu 
de la població andorra-

identificada la necessitat 
individual de cadascuna, 
posarien a disposició ter-
reny públic a cost «zero» 
per tal que la iniciativa 
privada pogués desenvo-
lupar projectes d’habitat-
ge en condicions de llo-
guer o venda o llarg ús, as-
sumibles per la població 
identificada com a sensi-
ble a aquesta necessitat. 
De les solucions n’hem 
parlat en altres articles, 
però a modus de recorda-
tori tenim: les Àrees Re-
sidencials Estratègiques, 
unitats de vida, ressorts 
amb instal·lacions d’alt 
nivell, amb un cost de ter-
reny zero, construcció rà-
pida i amb sistemes prefa-
bricats d’alta qualitat, un 
cost més econòmic, i amb 
contractes de lloguer 
amb opció de compra. O, 
per exemple, les Coopera-
tives d’habitatges amb sol 
públic, finançament ban-
cari garantit per Govern, 
promoció per privats usu-
aris finals coordinats i pa-
gament de lloguer i dret 
d’ús a 40, 50 o 60 anys. O, 
fins i tot, la incentivació 
de la construcció i pro-
moció d’habitatges a pri-
vats per generar lloguer a 
preu assumible per la via 
de la cessió urbanística re-
convertida. .

Advocat i impulsor de la 
Marca Andorra

jectes de formació i edu-
cació o d’alt rendiment 
esportiu, amb el reconei-
xement automàtic de tí-
tols emesos a Andorra i 
que permetin exercir a 
tot el Mercat Únic. O els 
programes Erasmus tant 
per estudiar, treballar o 
en programes mixtos es-
ports-estudi, l’aprofita-
ment dels diferents pro-

na. I per això cal una anà-
lisi i estudi aprofundit de 
les necessitats reals d’ha-
bitatge per part de la po-
blació actual, especial-
ment per l’efecte 2027. 
Identificada la necessitat 
concreta, cal implemen-
tar una estratègia de col-
laboració real publicopri-
vada i generalitzada al pa-
ís, on totes les parròquies, 
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Posar-se més rígids amb els con-
trols duaners per evitar el con-
traban de tabac és una de les 
prioritats i línies estratègiques 
principals del Govern actual i ja 
no és secret per a ningú. El que sí 
que cal saber, i arran de la seva 
aprovació ahir al Consell de Mi-
nistres, són els dos projectes de 
llei que s’han introduït, els quals 
fan referència a la regulació del 
tabac a la duana i a una modifi-
cació de la Llei de mercaderies. 

Cal remarcar que es tracta de 
dues puntualitzacions certa-
ment tècniques, però que gros-
so modo es resumeixen que la 
primera pertoca al Codi de Du-
ana i el fa adaptar més a la nor-
mativa europea, aspecte que 
implica també la simplifica-
ció i digitalització dels proces-
sos i d’inspeccions, així com de 
comptar amb un operador eco-
nòmic autoritzat que faciliti la 
gestió duanera. Com bé va ex-
plicar el ministre de Finances, 
Ramon Lladós, aquest codi dua-
ner toca dues grans parts; la pri-
mera sent l’aspecte nacional, la 
qual queda «totalment conser-
vada» i la segona, que quedarà 

A més de digitalitzar-se tota la xarxa de gestió 
duanera, fet que reduirà el nombre de controls

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

BLOQUEIG AL CONTRABAN

Govern posa la 
lupa en controlar 
a fons el transport 
il·legal de tabac

SFGA

La compareixença d’ahir del director de Tributs, Carles Ferreira, per explicar els detalls.

relegada a la normativa euro-
pea prèviament citada. 

D’aquesta forma, tant Lladós 
com el director de Tributs, Car-
les Ferreira, van estipular que se 
li assignen al nostre codi duaner 
«una sèrie d’avantatges que el fa-
ran més atractiu i modern»; com 
ara amb la reducció de les garan-
ties financeres i realitzar menys 
controls físics a la frontera amb 

regulats i examinats els trans-
ports que portin el tabac i per 
quin motiu el carreguen», va re-
velar Lladós. Sobre això, és im-
portant tenir en compte que un 
cop entri en vigor la normati-
va en 2025, a partir del cinquè 
cartó de tabac només es podrà 
pagar amb targeta de crèdit, 
mentre que els quatre primers 
es podran continuar pagant en 
efectiu. Finalment, els encar-
regats van deslligar que amb 
aquesta nova metodologia les 
empreses de transport tindran 
menys dificultats a l’hora de no 
ser tan interrogats a la frontera 
i recorden que la càrrega màxi-
ma per portar tabac sense posse-
ir la llicència expressa ha de ser 
menor a 50 cartons i menor a 10 
tones de tabac en fulla. .

LA NORMATIVA S’APLICA

01/04/2025
A partir de l’abril de l’any vinent 
entrarà en vigor la transposició del 
Codi de Duana i la seva agilització.

uns règims especials. El ministre 
de Finances també va especifi-
car que a partir de l’any vinent la 
devolució de mercaderies es po-
drà dur a terme sense sol·licitud 
prèvia i quant als drets dels ope-
radors, les consultes vinculants 
tindran ara un àmbit més ampli 
i mitjançant uns terminis de re-
solució més curts.

 D’altra banda, el segon pro-
jecte de llei anunciat va ser la 
modificació de la Llei de mer-
caderies vigent, de manera 
que passi a estar «molt millor 

La regulació del control 
fronterer agilitzarà 
les inspeccions i el 
període de resolució 
de consultes
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El Govern destinarà 80.000 eu·
ros a l’adquisició d’una eina 
avançada que permeti detectar, 
identificar i controlar habitat·
ges d’ús turístic il·legals anunci·
ats a diverses plataformes digi·
tals. El contracte s’ha adjudicat 
a l’empresa Talk & Code i estarà 
en vigor entre gener de 2025 i de·
sembre de 2028.

Segons va explicar el minis·
tre portaveu, Guillem Casal, 
l’objectiu és «reforçar la tasca 

del servei d’inspecció d’allotja·
ments turístics» que ja es dedica 
a controlar aquest tipus d’activi·
tat. La nova eina, tal com va deta·
llar Casal, és «sofisticada, ja que 
permet dur a terme rastrejos ex·
haustius a totes les plataformes 
digitals per localitzar habitat·
ges que executen activitat turís·
tica sense estar registrats».

Paral·lelament, el Consell de 
Ministres també va donar llum 
verda a l’adjudicació d’una eina 
de seguiment de la reputació en 
línia dels allotjaments turístics 
del país, amb un cost de 41.382 

80.000 euros 
per a la detecció 
d’habitatges 
turístics il·legals
L’eina tecnològica permetrà rastrejar plataformes 
digitals i reforçar el control fins al 2028

CONSELL DE MINISTRES

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Treball ha iniciat la instrucció 
d’un expedient arran d’una de·
núncia per presumptes abusos 
a treballadors peruans despla·
çats a Andorra. Tot i això, no 
s’ha concretat el nombre total 

La vaga convocada pels sin·
dicats de funcionaris públics 
francesos per a aquest dijous 
afectarà fins a tres centres 
educatius del sistema fran·
cès a Andorra. Segons ha in·
format el ministre portaveu, 
Guillem Casal, els centres po·
tencialment afectats són el 

de persones afectades. Segons el 
ministre portaveu, Guillem Ca·
sal, «el departament està fent la 
feina que pertoca per esbrinar i 
identificar allo que no s’ha fet 
de manera correcta». Així i tot, 
Casal va destacar que la futura 
aprovació de la Llei Òmnibus se·
rà clau per evitar aquestes situa·
cions: «Amb aquesta normativa, 
es prohibirà la contractació de 
treballadors desplaçats, la qual 
cosa permetrà posar fi a aquest 
tipus de problemàtiques», va as·
segurar el ministre portaveu. .

de Santa Coloma, l’escola ele·
mental francesa d’Andorra la 
Vella i l’escola francesa d’En·
camp: «Els centres del sistema 
educatiu francès no estan sota 
la tutela del ministeri d’Educa·
ció», fet que implica que el pro·
fessorat es regeix per la nor·
mativa francesa. Així, tal com 
va destacar Casal, «aquest col·
lectiu té dret a vaga segons la le·
gislació del seu país». .

Expedient obert per 
presumptes abusos laborals 
a peruans desplaçats

La vaga del professorat afecta 
fins a tres centres educatius 
francesos del Principat

Govern prepara 
mesures per evitar 
aquestes pràctiques

Els docents, sota normativa francesa, poden 
adherir-se a l’aturada convocada per a avui

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

SFGA

El ministre portaveu Guillem Casal, ahir durant la roda de premsa del Consell de Ministres.

GUILLEM CASAL

«La nova eina és sofisticada, 
ja que permet dur a terme 
rastrejos exhaustius a totes 
les plataformes digitals»

MINISTRE PORTAVEU

euros. L’empresa Shiji Informa·
tion Technology Spain en ges·
tionarà el servei fins a finals de 
2028, en continuïtat amb el con·

tracte vigent des del 2018.
Casal va destacar que «la re·

putació en línia és un element 
clau en la classificació dels allot·
jaments turístics, segons esta·
bleix la Llei general de l’allotja·
ment turístic». Aquesta eina per·
metrà analitzar la satisfacció 
dels clients respecte a establi·
ments concrets, grups o el con·
junt dels allotjaments del país, 
a més de proporcionar dades de·
tallades sobre àrees i serveis es·
pecífics. .
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El Grup d’Estats contra la Cor-
rupció del Consell d’Europa 
(GRECO) va fer públic aquest di-
mecres un informe que analitza 
les mesures d’Andorra per pre-
venir la corrupció entre parla-
mentaris, jutges i fiscals. Tot i 
que reconeix avenços en diver-
sos àmbits, l’organisme destaca 
algunes mancances importants 
que cal abordar amb urgència.

L’informe lamenta que el Con-
sell Superior de Justícia (CSJ) no 
hagi modificat la seva composi-
ció per assegurar una representa-
ció més equilibrada de jutges, ma-
gistrats i fiscals elegits pels seus 
companys, tot i ser una recoma-
nació feta anteriorment. Encara 
que es valora que s’hagi reforçat 
la transparència en el procés de 
nominació, així com en l’elecció 

El Consell d’Europa continua alertant sobre la composició del CSJ i la declaració dels béns

Nova punxada en la prevenció de la 
corrupció de parlamentaris i jutges

INFORME DEL GRECO

SFGA

La ministra i el secretari d’Estat de Justícia i Interior, Ester Molné i Joan León, amb els representants del GRECO l’any passat.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

del membre designat pels matei-
xos professionals judicials, el do-
cument afirma que aquestes me-
sures «no permeten reequilibrar 
la composició del CSJ per assegu-
rar una representació apropia-
da». Això suposa una preocupa-
ció per garantir la independèn-
cia del poder judicial.

En l’àmbit parlamentari, el 
GRECO valora positivament la 
implantació d’un codi de con-
ducta i una guia pràctica per fa-
cilitar-ne l’aplicació. Destaca 
avenços com l’establiment de 
principis d’integritat per als par-
lamentaris, l’obligació de decla-
rar possibles conflictes d’interès, 
inclòs durant el mandat, i la cre-
ació de mecanismes de formació, 
control i sancions per garantir el 
compliment de les normes. Mal-
grat això, subratlla com a punt 
negatiu que, encara que ara es re-
quereix una declaració de béns, 

deix que les decisions d’acomi-
adament de fiscals hagin de ser 
motivades per escrit i que s’ha-
gin implementat formacions en 
ètica i integritat per a jutges, ma-
gistrats i fiscals. Tot i així, l’or-
ganisme insisteix que «la com-
posició del Consell Superior de 
Justícia continua sense assegu-
rar una representació adequada 
dels membres del poder judicial 
elegits pels seus homòlegs».

El Consell d’Europa també des-
taca recomanacions que encara 
no s’han implementat comple-
tament. Celebren la creació d’un 
sistema per oferir consells con-
fidencials sobre qüestions d’èti-
ca i integritat als parlamentaris, 
però assenyalen que, en el cas 
dels fiscals, aquest sistema no es-
tà plenament operatiu. Així ma-
teix, lamenta que el comitè d’èti-
ca previst pel nou codi de conduc-
ta judicial encara no estigui en 
funcionament. «Aquesta situació 
impedeix considerar que la reco-
manació s’hagi implementat to-
talment», afirma el document. .

aquesta «no és pública ni s’estén 
als membres de la família dels 
parlamentaris, un fet lamenta-
ble que limita la transparència».

Sobre els esforços per prevenir 
la corrupció en el sistema judici-
al, l’informe celebra la modifi-
cació de la llei de justícia, la qual 
estableix la renovació automàti-
ca del mandat de jutges i magis-
trats llevat de casos de respon-
sabilitat disciplinària. També 
es valora que s’hagi revisat el rè-
gim disciplinari per oferir «més 
garanties processals, publicitat 
i transparència». A més, s’aplau-

ASPECTES A MILLORAR

1

2

3

4

Q u e  e s  m o d i f i q u i  l a 
composició del CSJ per 
assegurar una representació 
més equilibrada.

Que la declaració de béns 
sigui pública i s’estengui als 
membres de la família dels 
parlamentaris.

Que el comitè d’ètica previst 
pel nou codi de conducta 
judicial estigui aviat en 
funcionament.

Que s’apliquin mesures més 
contundents per garantir 
aplicacions correctes en 
òrgans clau com el CSJ.

Tot i els avenços en 
diversos àmbits, es 
destaquen algunes 
mancances que cal 
abordar amb urgència
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0 carències
0 problemes

Per obtenir la carència de 0 mesos en l’assegurança de salut o vida s’ha d’efectuar la contractació de l’assegurança abans del 31/12/2024 amb Andbank Assegurances*.
Myandbank és un banc 100% digital, un nou canal comercial d’Andorra Banc Agricol Reig, SA. (Andbank). Andbank opera amb el Número de Registre Tributari (NRT) A700158F, el núm. de Regis-
tre Societats Mercantils 5008 i el núm. de registre a l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) EB 01/95. Per a més informació, contacta amb hola@myandbank.com o al 881 960.

 *Andorra Assegurances Agrícol Reig S.A.U.,  NRT : A-703871-X - Núm. Registre de Societats Mercantils 8715, Llibre S-79, Folis 33 a 40. Núm. Registre de l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) A01. 
Per a més informació, contacta amb Andbank.assegurances@andbank.com o al tel. +376 881 965

Contracta ja la teva assegurança
i gaudeix des del primer dia
de tota la tranquil·litat.

T’ho posem fàcil. Entra a l’app!

ASSE
GURA
NCES

https://myandbank.com/
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Pocs dies abans de la manifes-
tació per un habitatge digne 
convocada pel 6 de desembre, 
els representants de Pirineu 
Viu, una de les associacions or-
ganitzadores, van destacar da-
vant dels mitjans de comuni-
cació que «esperem arribar al 
miler de persones perquè es-
tem tenint molt bona rebuda», 
va apuntalar el portaveu de la 
plataforma, Arnau Corberó. En 
aquest sentit, va incidir en el 
fet que les xarxes socials estan 
bullint respecte al tema de l’ha-
bitatge dins de la zona i és per 
això que confien en que hi ha-
gi una bona rebuda per part de 
la població.

Continuant en aquesta línia, 
Corberó va explicar que tot i 
que és un dia no festiu pels an-
dorrans, fan una crida ben for-
ta perquè «la classe treballa-
dora d’Andorra baixi a la Seu 
i demostri que és un problema 
transversal a tot el Pirineu». 
Tanmateix, va incidir en què 
la data triada per dur a terme 
la protesta no és casualitat, do-
nat què és el tret de sortida de 
la campanya turística d’hivern 
al Pirineu. 

Val a dir que el portaveu va su-
bratllar que «el principal pro-
blema que es troba en aques-
ta zona és el monocultiu turís-
tic, que és el que ens ha portat a 
aquesta situació crítica». Preci-

sament, en aquest aspecte, van 
indicar que hi ha professionals 
com metges o professors que 
han hagut de renunciar a ofer-
tes de feina per manca d’habi-
tatge. «La gent jove ha de mar-
xar, els andorrans han de viure 
al país del costat, metges i mes-
tres estan renunciant a places 
perquè no troben un lloc on 
viure», va recalcar Corberó.

Un dels aspectes en què els or-
ganitzadors es van aturar és en 
la manca de dades respecte als 
pisos de lloguer que es poden 
trobar a la zona dels Pirineus. 
És en aquest punt en el qual re-
marquen que als portals immo-
biliaris «el gran nombre de pi-
sos que hi surten són de tempo-
rada», apuntant que «tot el que 
s’ofereix són a preus inassumi-
bles per a la gent treballadora, 
preus de més de 1.000, 1.500, 
1.600 euros per quatre mesos».

D’altra banda, la plataforma 
va insistir en el fet que les po-
ques dades que es troben fan re-
ferència al creixement de l’ha-
bitatge turístic, el qual «és line-
al i cada cop hi ha més i més». 
Encara que s’està observant el 
moviment de les persones cap 
a altres poblacions, Corberó va 
recordar que un altre proble-
ma és el de la despoblació: «Es 
produeix perquè molts habi-
tatges buits són segones resi-
dències».

A causa d’aquest motiu, el 
portaveu va contestar a la peti-
ció de la premsa pel que fa a les 

EL PERIÒDIC/E.H.M.

La manifestació 
de divendres 
espera un miler 
de participants
Els portaveus de Pirineu Viu afirmen que la 
convocatòria està «tenint molt bona rebuda»

CRIDA PER UN HABITATGE DIGNE

queixes sobre l’especulació, re-
cordant que «l’especulació im-
mobiliària fa que s’apugin els 
preus i el que provoca que la 
classe treballadora es despla-
ci». Així i tot, des de Pirineu Viu 
van voler apuntalar que aques-
ta protesta «no és una queixa a 
la població andorrana».

Finalment, Corberó va desta-
car que aquesta mobilització 
ciutadana es fa amb la volun-
tat que s’escoltin les seves peti-
cions: la regulació dels lloguers 
tant en durada com en preu; 
que s’aturin els desnonaments 
sense habitatge alternatiu dig-
ne i assequible; i la prohibició 
o limitació dels pisos turístics, 
amb l’objectiu que la presència 
d’aquests no atempti contra el 
dret a l’habitatge digne. .

Els representants de Pirineu Viu, ahir. 

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ANDORRA LA VELLA

Arnau Corberó

«El principal problema 
que es troba en aquesta 
zona és el monocultiu 
turístic, que és el que 
ens ha portat fins aquí»
«L’especulació 
immobiliària fa que 
s’apugin els preus i que 
la classe treballadora 
s’hagi de desplaçar»

PORTAVEU DE LA PLATAFORMA
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https://www.becrestaurant.com/
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Air Nostrum, l’aerolínia fran-
quiciada d’Iberia per a vols re-
gionals, inclourà per primera 
vegada Andorra en el seu pro-
grama de vols especials de Na-
dal. Aquesta nova connexió en-
llaçarà Palma de Mallorca amb 
l’aeroport d’Andorra-La Seu 
d’Urgell, amb vols programats 
els divendres i diumenges en-

Air Nostrum reforça els vols 
des de Palma al Nadal
La companyia té vols programats els divendres i els diumenges entre 
el 20 de desembre i el 7 de gener 

OPERATIVA DE LA COMPANYIA XARXA D’INTERNET
ARXIU

Un avió de la companyia Air Nostrum.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Esforços conjunts per obrir 
pistes aquest cap de setmana

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Grandvalira i Ordino Arcalís fan 
un esforç per garantir una ober-
tura parcial de les pistes aquest 
divendres 6 de desembre. Les 
baixes temperatures i les febles 
nevades recents, combinades 

amb el treball intens dels equips 
de terreny, han permès habilitar 
algunes pistes als sectors del Pas 
de la Casa i Grau Roig de Grand-
valira, així com a l’àrea de la Co-
ma d’Ordino Arcalís. Les previsi-
ons meteorològiques apunten a 
l’arribada d’un front fred amb 
nevades generalitzades des de 

TEMPORADA D’ESQUÍ
 GRANDVALIRA RESORTS

Una imatge de les pistes de Grandvalira.

dissabte al vespre fins dilluns. 
Aquestes condicions podrien 
permetre l’obertura completa 
de les tres estacions d’esquí del 
país a partir de la setmana vi-
nent. Mentrestant, Pal Arinsal 
i el sector Canillo de Grandvali-
ra preparen una oferta turísti-
ca alternativa per a divendres, 
amb activitats com el Bike Park 
d’hivern i el Mon(t) Magic Fami-
ly Park, oferint opcions d’oci per 
als visitants que s’apropin du-
rant el pont de la Puríssima. .

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Andorra Telecom ha culmi-
nat les intervencions que han 
tingut lloc durant tot l’any 
per posar al dia la infraestruc-
tura de fibra òptica de tot el 
país. Aquestes millores tenen 
com a objectiu oferir una ma-
jor velocitat d’internet tant 
a la llar com a les empreses, 
assegurant la competitivitat 
i l’eficiència del servei. Amb 
un total de 47 intervencions 
realitzades, l’equip ha dedi-
cat aproximadament 260 ho-
res de treball nocturn, entre 
les 00.00 i les 05.00 hores, per 
minimitzar l’impacte als cli-
ents. Aquest esforç ha suposat 
la substitució de 169 targetes 
de 19 equipaments de fibra, 
repartits entre totes les cen-
trals de les set parròquies. .

Andorra 
Telecom renova 
tota la fibra 
òptica del país

ANDORRA TELECOM

Un operari d’Andorra Telecom.

tre el 20 de desembre i el 7 de 
gener. La ruta representa una 
oportunitat única per enfortir 
el turisme entre les Illes Bale-
ars i el Principat, especialment 
durant la temporada alta d’es-
quí i vacances. Els bitllets ja es 
poden adquirir a través de la 
pàgina web d’Iberia i les agèn-
cies de viatges. A més d’aquesta 
novetat, Air Nostrum augmen-
tarà l’oferta de vols a les Illes 
Balears. En comparació amb la 

temporada nadalenca de l’any 
passat, es reforçarà la intercon-
nexió amb un 6% més de places 
disponibles. També es millo-
rarà la ruta entre Eivissa i Ala-
cant, incrementant un 25% les 
freqüències, gairebé arribant 
a un vol diari durant el perío-
de festiu. Aquest programa de 
reforç respon a l’alta deman-
da de mobilitat en unes dates 
clau per al turisme i els despla-
çaments familiars. .
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Les famílies amb almenys dos fills 
a càrrec poden optar als habitat-
ges de lloguer assequible situats 
al número 102 de l’avinguda Ver-
ge de Canòlich, a Sant Julià de Lò-
ria. L’Institut Nacional de l’Habi-
tatge (INH) va fer pública aques-
ta convocatòria al Butlletí Oficial 
del Principat d’Andorra (BOPA), 
destacant que el lloguer mensu-
al serà de 718,55 euros, amb la fi-
nalitat de donar suport a les llars 
més necessitades. Els habitatges 
oferts han estat reformats inte-
gralment, tenen 81 metres qua-
drats i compten amb dues habita-
cions dobles, una individual, cui-
na equipada amb vitroceràmica, 
forn i campana extractora, saló-
menjador, bany complet, safareig 

El lloguer per habitatge 
s’ha situat en 718,55 
euros mensuals

Només les famílies amb dos fills 
opten als pisos de Verge de Canòlich

El Prat de la Sella serà un 
aprcament per a 300 vehicles

PERFIL DELS CANDIDATS

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

inscrites al Registre de sol·licitants 
d’habitatges a preu assequible 
abans del 4 de desembre. A més, 
tenen fins al 19 de desembre per 
presentar la seva sol·licitud i op-

da es podrà ajustar, sense superar 
el preu de mercat menys un 25%. 
En cas contrari, si el preu inicial és 
superior al 30% dels ingressos, les 
famílies poden sol·licitar un ajut 
per al lloguer, que cobrirà la dife-
rència entre el que poden assumir 
i el cost de l’habitatge. Aquest su-
port serà gestionat directament 
per l’INH a través del pagament a 
proveïdor. .

COMÚ DE CANILLO

Un instant de la signatura d’ahir entre Jordi Alcobé i Eva Palmitjavila.

El Comú de Canillo va anunci-
ar ahir la signatura d’un conve-
ni d’arrendament amb els propi-
etaris dels terrenys de Prat de Se-
lla per construir un aparcament 
amb capacitat per a 300 vehicles. 
El cònsol major, Jordi Alcobé, va 
destacar que «es tracta d’un con-
veni molt important per Canillo». 
A més, va subratllar que l’aparca-
ment serà útil per a l’organització 
d’actes socials, culturals, festius 
i esportius. El contracte, té una 

ARXIU ANA

Els pisos de l’avinguda Verge de Canòlich.

Els habitatges 
reformats estan 
destinats a llars inscrites 
al registre abans del 4 
de desembre

durada inicial de 10 anys, prorro-
gable anualment de manera tà-
cita un cop finalitzat aquest pe-
ríode. La renda mensual serà de 
5.000 euros durant els primers 
cinc anys, a partir de l’1 de gener 
del 2025, mentre que a partir del 
2030 s’aplicarà un increment del 
20% sobre la renda vigent. Des 
del 2031, aquesta s’actualitzarà 
anualment segons l’IPC. L’apar-
cament es construirà en un ter-
reny de 8.000 metres quadrats ce-
dit per la família de cal Som, amb 
el compromís de mantenir l’estat 
actual sense asfaltar-lo. .

i balcó. Es lliuren pintats de nou i 
sense mobiliari, excepte els elec-
trodomèstics bàsics de la cuina.

Només poden participar en 
aquesta convocatòria les famílies 

tar al procés d’adjudicació. L’INH 
notificarà individualment les fa-
mílies que compleixin els requi-
sits per formalitzar la seva parti-
cipació.

Si els ingressos de la unitat fa-
miliar són superiors al 30% del 
preu de lloguer establert, la ren-

SESSIÓ DE COMÚ
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El Centre d’Art d’Escaldes-Engor-
dany (CAEE) presenta una nova 
exposició dedicada al pintor rus 
Vassili Kandinsky, considerat un 
dels grans precursors de l’abs-
tracció en l’art. Amb el títol ‘Vas-
sili Kandinsky: el color i la forma 
en l’obra gràfica’, la mostra ofe-
reix un recorregut per diverses 
etapes de la seva trajectòria ar-
tística, des dels inicis al segle XX 
fins a les seves últimes creacions 
el 1944. L’exposició estarà ober-
ta al públic del 4 de desembre al 
8 de març de 2025 i inclourà un 
programa d’activitats pedagògi-
ques per aprofundir en la figura 
i l’obra de l’artista. «Amb aquesta 
exposició descobrim el món de 
Kandinsky a través de la seva obra 
gràfica. Va ser un pioner de l’abs-
tracció que transmetia els estats 
de l’ànima mitjançant el color, la 
línia i la forma», va explicar Lola 
Duran, comissària de la mostra.

L’exposició s’estructura en tres 
àmbits que reflecteixen les eta-
pes clau de la vida i l’obra de l’ar-

La mostra recull 
obres gràfiques del 
pioner de l’abstracció

El CAEE presenta l’univers de 
Kandinsky en una nova exposició

PINTURA ABSTRACTA

COMÚ D’ESCALDES-ENGORDANY

La comissària de l’exposició, Lola Duran, explicant un dels quadres de Vassili Kandinsky.

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

tista. La primera secció reuneix 
obres dels inicis de la seva carre-
ra, amb especial èmfasi en les xi-
lografies creades a principis del 
segle XX. Segons Duran, Kandins-
ky «era un teòric que buscava co-
municar l’interior a través de 
l’art» i posseïa sinestèsia, la capa-
citat de traduir música en colors.

El segon àmbit inclou aquarel-
les que exemplifiquen el seu estil 
abstracte característic, amb una 
estètica que Duran descriu com 
a «arquitectònica i rica en línies». 
La tercera part de la mostra abas-
ta la seva etapa parisenca, marca-
da per l’auge del nazisme i evo-
lucionant cap a un estil més líric 
i poètic, incorporant formes bi-
omòrfiques influenciades pels 
avenços científics del moment. .

Finançament públic per 
als productes menstruals

La xarxa de calor de 
FEDA acull un nou edifici

Avenços en la reforma del 
refugi del Comapedrosa

La Sant Silvestre aspira a 
reunir 600 participants

SOSTENIBILITAT 3 El Govern ha 
informat que la campanya ‘La 
meva menstruació, la meva de-
cisió’ s’ha finançat amb el retorn 
generat pel contracte de reciclat-
ge d’olis vegetals usats. Aquest 
contracte, que preveu una apor-
tació de 90 euros per tona tracta-
da, permet reinvertir els fons en 
accions de prevenció de residus.

SOSTENIBILITAT 3 La zona del 
Prat Gran d’Escaldes-Engordany 
s’embrancarà a la xarxa de ca-
lor de FEDA Ecoterm a partir de 
la pròxima primavera. D’aques-
ta forma, la connexió permetrà 
estalviar les emissions de 150 to-
nes de CO2 a l’atmosfera cada 
any, l’equivalent al que emeten 
75 vehicles de combustió.

MEDI AMBIENT 3 Aprovada l’ad-
judicació dels treballs de millora 
i confort al refugi guardat del Co-
mapedrosa. El concurs públic ha 
recaigut sobre l’empresa Cons-
truccions Purroy per un import 
de 245.213,20 euros, amb un ter-
mini de tres mesos. La segona fa-
se de les obres permetrà renovar 
el sistema actual fotovoltaic.

TRADICIONS 3 La cursa de Sant 
Silvestre de Sant Julià de Lòria 
torna aquest 27 de desembre 
amb l’objectiu de superar els 
550 inscrits de l’any passat. Per 
a aquesta 32a edició, però, s’ha 
establert un límit de 600 parti-
cipants, els quals podran gaudir 
d’un esdeveniment esportiu car-
regat de novetats i activitats.

Breus

Lola Duran

«Va ser un pioner 
de l’abstracció que 
transmetia els estats 
de l’ànima a través del 
color, la línia i la forma»

COMISSÀRIA DE L’EXPOSICIÓ
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Ctra. General del Serrat, 
La Cortinada (ORDINO) 

Tel.: 850 068
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Miriam Garrote

«Amb un gest de mitja hora se salva una 
vida. No hauria d’haver-hi cap calendari»

ESTUDIANT I VOLUNTÀRIA DE LA CREU ROJA

CREU ROJA ANDORRANA

Una colla de voluntaris de la Creu Roja Andorrana amb la Miriam Garrote, sent la quarta comptant des de l’esquerra.

PARIS MAMEGHANI
ESCALDES - ENGORDANY

DIA INTERNACIONAL DEL VOLUNTARIAT

Amb el punt final fa tot just 
una setmana de la cinquena i 
última campanya de donació 
de sang de la Creu Roja Andor-
rana (recordem, on s’han asso-
lit la xifra de 1.530 donants, ai-
xò suposa una setantena més 
que l’any anterior) és com hem 

arribat avui al Dia Internacio-
nal de Voluntariat, celebrant 
com no podia ser d’altre for-
ma la positivitat d’aquesta xi-
fra. Per commemorar l’oca-
sió, hem xerrat amb la Miriam 
Garrote, una jove voluntària 
andorrana de 19 anys perquè 
ens detalli la importància que 
implica aquest gest i el balanç 
de la campanya efectuada.

que s’animen a donar sang. El 
motiu segurament és per la seva 
ubicació, en ser un lloc cèntric 
és més fàcil que la gent s’apropi. 
La que vam realitzar a la Univer-
sitat d’Andorra era més difícil 
per accedir per a la gent que viu 
en parròquies més altes. El que 
sí que vull dir és que cada vega-
da hi ha més gent conscienciada 
per la causa.

—Quina de les cinc campanyes de 
sang efectuades enguany ha sigut 
la més fructífera o solidària i per 
quin motiu?
—A totes les que hem realitzat 
en aquest 2024 s’ha vist a molta 
gent col·laborant. Tot i això, pen-
so que segurament aquesta últi-
ma al Lycée Compte de Foix ha 
estat la més important, ja que ca-
da vegada són més les persones 
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«La ubicació de la 
campanya també és 
important, ja que quan 
escollim el centre se sol 
apropar més ciutadans»

«Un ha de tenir la reflexió 
que mai sap si algun dia 
li farà falta aquesta sang 
o a algun familiar proper. 
Sempre hi ha necessitat»

—Creu que aquest important 
augment d’informació que li arri-
ba avui dia a la societat s’atribueix 
a les seves campanyes a les xarxes 
socials?
—N’estic segura! També és cert 
que hi ha molts mites al voltant 
de la donació de sang pensant 
que et pot ocórrer una situació 
determinada o una altra. El fet 
que la gent jove cada vegada mos-
tri més interès és rellevant per-
què si són una colla d’amics, un 
pot animar al seu grup i desen-
cadenar en nous potencials do-
nants. Un ha de pensar que mai se 
sap si el dia de demà és un mateix 
qui requereix d’aquesta sang.

—L’increment enguany de 322 
nous donants és certament signifi-
catiu. Pensa que és fruit de la cons-
cienciació i, per tant, de la major 
visibilitat en xarxes?
—Crec que és factor d’un cúmul 
d’informacions, atès que d’ençà 
que va esclatar la Guerra d’Ucra-
ïna en 2022 o fa un mes amb la 
catàstrofe de València no hem 
parat de veure bons gestos hu-
mans per als qui més ho necessi-
ten. Potser si això hagués tingut 
lloc fa més anys no s’hauria atan-
sat tanta gent. Val a dir que no tot 
aquest augment de nous donants 
són persones andorranes, ja que 
hi ha visitants que es troben en 
el seu període de vacances i s’ani-
men a venir o també molta gent 
que viu a la Seu d’Urgell ve aquí 
per al mateix gest.

—Quan es va iniciar en el volunta-
riat amb la Creu Roja i per quina 
raó? L’apassiona veure el costat 
més solidari de la societat?
—Pensava de més petita que s’ha-
via d’assolir la majoria d’edat 
per esdevenir voluntària i, per 
aquest motiu, fa gairebé dos anys 
em vaig inscriure al mateix justa-
ment després d’haver participat 
en una campanya de sang de la 
Creu Roja. Opino que és admira-
ble el fet de participar en aquest 
gest i molts cops no són amics 
teus els que ho fan, però sols veu-
re a molta gent a les campanyes 
perquè els que han assistit en al-
guna solen tornar a repetir. Em 
sembla molt valent que s’animin 

a fer-ho múltiples vegades com 
he fet jo o amb el trasplantament 
de medul·la òssia.

—Per quin motiu pensa que és tan 
important donar sang i quin és el 
missatge què ha de conèixer la 
ciutadania sobre aquesta acció?
—Els diria que en un període de 
mitja hora aconsegueixen salvar 
una vida, la qual és òbviament 
anònima perquè no saps a quin 
cos anirà a parar; pot ser la d’un 
nen, un avi o una persona jove, 
però en qualsevol cas és una in-
certesa per una bona causa. Mai 
se sap quan a un li farà falta o pot-
ser a un familiar proper; de fet, 
si no hi hagués tants donants al 
món molta gent requerida de 
sang moriria.

—Amb l’estabilització momentà-
nia del Banc de Sang com va infor-
mar fa unes setmanes el secretari 
general, Joan Sauri, quina solució 
veu per a no tornar-lo a deixar en 
estat crític?
—Trobo que per això cal infor-
mar una mica més a la ciutada-
nia sobre la seva seguretat i la 
necessitat que suposa el gest, en 
haver-hi molta gent sense conei-

xement de causa o que simple-
ment al seu dia a dia no troben 
el temps per intentar-ho. Penso 
que el fet que al país s’hagi de re-
querir una campanya de donació 
de sang també ho limita bastant, 
atès que per exemple a Catalu-
nya, lloc on estudio, ho pots dur 
a terme en qualsevol moment del 
dia i de l’any. Tampoc ajuda que 
els ciutadans andorrans que vul-
guin donar en un període dife-
rent al programat s’hagin de des-
plaçar fins a Espanya o França.

—En darrer lloc, com valora l’estat 
del voluntariat al Principat i què 
els hi diria als possibles interessats 
en formar-hi part?
—Primer de tot que ho provin, ja 
que no perdran res en intentar-
ho. Segonament, és important sa-
ber que la Creu Roja no és només 
les campanyes de sang, és tota la 
feina que fem al darrere. És com-
prensible que hi hagi gent que 
no li agradi veure com s’extreu 
la sang, però també és veritat que 
altres dies estem cuidant els avis, 
altres jugant amb els nens o assis-
tint a partits de futbol, estem en 
altres llocs. També és un indret a 
on coneixes gent molt propera! .

EL PERIÒDIC / P.M.

Imatge de la cobertura de la cinquena i última campanya de sang de la Creu Roja al Lycée Compte de Foix la setmana passada.
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

Busca 

Recepcionista/
Recanvista

Interessats envieu currículum a: 
info@cimexauto.com

CIMEX AUTO, S.L.

el Periòdic

https://www.becrestaurant.com/
https://www.cimexauto.com/ca/
https://www.calameo.com/accounts/7606511
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CAS D’AGRESSIÓ SEXUAL

Esports

La Federació Andorrana de Ci-
clisme (FAC) va manifestar el 
seu més ferm rebuig a la infor-
mació publicada precisament 
ahir per un mitjà del país, en 
la qual es feia pública una de-
núncia d’abús sexual sofert per 
una corredora resident amb lli-
cència andorrana Ares Masip, 
segons van esmentar en un co-
municat. Així, la FAC va lamen-

La federació no havia rebut cap informació i apunta que n’ha tingut coneixement a través de la premsa
@ARES_MASIP

La ciclista Ares Masip en una imatge publicada a les seves xarxes socials.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

La FAC dona suport a Ares Masip en 
la denúncia d’una agressió sexual

tar profundament aquests fets 
i va expressar el seu suport in-
condicional a la corredora, po-
sant-se a la seva total disposi-
ció per oferir-li qualsevol ajuda 
o recurs que pugui necessitar. 
Cal destacar que la federació 
no havia rebut cap mena d’in-
formació prèvia sobre aquests 
fets i segons va apuntar va tenir 
coneixement d’aquests única-
ment a través de la premsa.

En aquest context, ja està tre-
ballant en l’elaboració d’un 

protocol específic contra l’as-
setjament i l’abús sexual, el 
qual farà públic en un breu pe-
ríode de temps. Aquest, «tindrà 
com a objectiu principal detec-
tar i prevenir conductes inade-
quades, així com establir un ca-
nal de denúncia confidencial i 
segur per a les víctimes».

La presidenta de la federació, 
Carolina Poussier, va expres-
sar que «m’horroritza profun-
dament el que ha viscut aques-
ta corredora. Tant la FAC com 

Carolina Poussier

«Tant la FAC com jo 
personalment ens 
posem a la seva total 
disposició per oferir-li 
el suport necessari»

PRESIDENTA DE LA FAC

jo personalment ens posem a 
la seva total disposició per ofe-
rir-li el suport necessari». A 
més, va afegir que són actituds  
«completament intolerables i 
han de ser tallades immediata-
ment», asseverant que els res-
ponsables han de «rebre el càs-
tig que mereixen». La Federació 
Andorrana de Ciclisme va rea-
firmar el seu compromís amb 
la promoció d’un entorn segur 
i respectuós per a tots els seus 
esportistes i col·laboradors.

EL GOVERN / El ministre portaveu, 
Guillem Casal, va lamentar ahir, 
a preguntes dels mitjans de co-
municació, els fets i va manifes-
tar que «és molt complicat llui-
tar contra aquesta xacra», però 
va incidir que l’Executiu hi està 
«molt compromès» com demos-
tren accions com el protocol per 
a la lluita de l’assetjament en 
l’esport que, de fet, està «en vi-
es de conclusió». Qüestionat so-
bre el fet que s’havia anunciat 
que les subvencions esportives 
es lligarien a criteris com els 
d’igualtat i si aquests s’aplica-
rien ja en les convocatòries del 
2025, Casal va manifestar que 
si es detecta que hi ha «possibi-
litat de millorar la pluralitat» 
en els òrgans directius de les fe-
deracions o entitats esportives, 
o fins i tot reforçar la lluita con-
tra la violència de gènere a tra-
vés d’aquest mecanisme de sub-
venció, està «convençut que el 
Ministeri encarregat dels Es-
ports hi està treballant». .
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Joan Verdú entrenant als Estats Units.

FAE

Verdú, de menys a més per estar 
preparat per a Beaver Creek
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Joan Verdú es troba en condici-
ons de competir amb cara i ulls 
a la Copa del Món de Beaver Cre-
ek. L’andorrà ha estat entrenant 
aquests dies des que va arribar 
als Estats Units anant de menys 
a més per estar preparat. L’equip 
va programar un primer bloc de 
tres dies, amb un d’esquí lliure 
amb traçat molt fàcil a Copper 
Mountain per adaptar-se. Des-
prés van ser dos dies de gegant 
amb pista preparada a Vail, pos-
teriorment es van programar 
dos més de descans i ahir van fer 

una jornada de gegant per, final-
ment, avui fer una prova en pista 
preparada de dalt a baix de pre-
paració de cursa.

La cursa de gegant de Beaver 
Creek començarà el diumenge a 
les 18.00 hores (hora andorrana), 
mentre que la segona mànega ini-
ciarà a les 21.00 hores. «Hem estat 
buscant intensitats controlades, 
això era important, que anés de 
menys a més i estigués tranquil, 
amb una bona adaptació», va dir 
l’entrenador de Verdú, Juan La-
go, afegint que ara toquen els di-
es d’entrenaments importants i 
que si surten bé «estarà molt ben 
preparat per a la carrera». .

CURS 2024/25 - ESQUÍ

Arran de la denúncia d’Ares Ma-
sip fent públic el seu cas personal 
d’abús sexual sofert a la Copa del 
Món de l’any passat a Leogang 
(Àustria), la presidenta de la Fe-
deració Andorrana de Ciclisme, 
Carolina Poussier, més enllà de 
rebutjar totalment aquesta me-
na d’accions, va esmentar que la 
FAC està treballant en l’elabora-

La seva presidenta diu 
que aquest anirà en 
línia amb el del Govern

El protocol de la federació de ciclisme es 
començarà a treballar a fons des d’avui

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES-ENGORDANY

ció d’un protocol específic con-
tra l’assetjament i l’abús sexual.

De fet, ahir va apuntar que 

feia justament 10 dies que hi 
estaven treballant al respecte, 
però que aquest fet amb la ‘ri-

der’ resident «ho accelera» tot i 
que avui mateix començaran a 
treballar amb la mànager d’An-
dorra Esports Clúster, Gemma 
Riu, per posar-lo en marxa com 
més aviat millor.

Així mateix, Poussier va asse-
nyalar que aquest protocol, a 
banda d’emmarcar-se amb l’ob-
jectiu de servir de prevenció 
i d’actuació, s’alinearà amb el 
que el Govern ja té en marxa.

En darrer lloc, la presidenta 
va apuntar que l’UCI no s’ha po-
sat en contacte amb la FAC, pe-
rò que ja han fet una primera 
aproximació per «posar-nos a 
disposició per a qualsevol in-
formació que necessitin». .

@ARES_MASIP

Ares Masip en un entrenament als Pirineus, a l’estiu.



No hi ha temps per a lamenta-
cions. Tampoc per victimitzar-
se ni dramatitzar. Amb aques-
tes paraules començava Ferran 
Costa la roda de premsa, ahir 
al matí, prèvia al duel coper 
d’avui que enfrontarà els seus 
amb el Cartagena. «La nostra 
energia està en el que ve. Hem 
de jugar amb ganes de rebel·-
lar-nos i demostrar del que som 
capaços», tot sense pensar de 
més en la desfeta en els darrers 
sospirs a Segòvia, va comentar 
el tècnic, afegint que ara no és 
moment per dubtar, sinó per 

Costa assegura la 
titularitat de Ratti i 
anuncia algun canvi

L’oportunitat de reafirmar-se

CURS 2024/25 - COPA DEL REI

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

reafirmar-se.
Per davant, els tricolor re-

bran el cuer de LaLiga Hyper-
motion, conjunt envoltat ara 
mateix per una crisi que s’estén 
més enllà dels resultats. De to-
tes maneres, el de Castelldefels 
no vol prestar atenció a aquest 
aspecte perquè la Copa del Rei 
«és una altra competició» en la 
qual no s’ha de tenir en comp-
te el passat. Seguint la línia del 
citat anteriorment, Costa va as-
senyalar que el que vol és veu-
re un equip que vagi amb tot te-
nint en compte l’ocasió que té 
«per ser el que volem ser».

Segons l’entrenador, el matx 
també servirà per tornar la con-
nexió entre conjunt i afició: 
«Vull fer un duel que la nostra 
gent quan el vegi digui, inde-
pendentment es passi de ronda 
o no, que aquesta és la reacció 
que vol i que amb aquestes les 

coses es posaran al lloc». «La his-
tòria de l’FC Andorra ha tingut 
moments molt complicats i no 
som ningú per demanar res als 
nostres, hem de donar-los-hi, i 
molt», va completar.

Els pirenaics continuaran 
sense poder comptar amb Cé-
sar Morgado, Martí Vilà i Alber-
to Solís. Així mateix, Costa ja 
va confirmar que Nico Ratti, 
«el nostre capità», serà titular, i 
que hi haurà alguns canvis.

EL CARTAGENA / Envers el rival, 
cal apuntar que el conjunt di-
rigit per ‘Jandro’ Castro són úl-
tims de Segona amb 10 punts: 
13 derrotes, un empat i només 
tres victòries. A primera ronda 
copera, van vèncer per la mí-
nima (0-1) al Beasain, de Terce-
ra Federació, i vista la situació, 
la competició del KO no és ara 
una prioritat per a ells. .
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FC ANDORRA

TITULARS TITULARS

ENTRENADOR ENTRENADOR

1. Nico Ratti
24. Pau Casadesús
23. Diego Alende
4. Pablo Trigueros
2. Joel Arumí
14. Sergio Molina
12. Assane Ndiaye
8. Erik Morán
10. Álvaro Martín
19. Christos Almpanis
9. Manu Nieto

40. Toni Fuidias
2. Jorge Moreno

4. Pedro Alcalá
22. Kiko Olivas

3. José Ríos Reina
18. Damián Musto
6. Sergio Guerrero
23. Cedric Teguia
10. Dani Escriche

20. Jairo Izquierdo
9. Alfredo Ortuño

Ferran Costa ‘Jandro’ Castro

CARTAGENA

CARLOS
MUÑIZ MUÑOZ

20.00h.

ESTADI
NACIONAL
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Ferran Costa

«La nostra energia està 
en el que ve. Hem de 
jugar amb ganes de 
rebel·lar-nos i demostrar 
del que som capaços»

ENTRENADOR DE L’FC ANDORRA

«Vull un duel que els 
nostres quan el vegin 
diguin, es passi de 
ronda o no, que aquesta 
és la reacció que volen»
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La FAN ja té la primera prova del 
calendari absolut d’aquest curs 
a tocar. La setmana vinent, del 
10 al 15, Budapest serà seu del 
Mundial de natació en piscina 
curta, on Andorra tindrà repre-
sentació per partida triple amb 
Nàdia Tudó, Patrick Pelegrina i 
Kevin Teixeira, d’entre més de 

L’objectiu és veure la referència real al màxim nivell de cara els Petits Estats

Nàdia Tudó, Patrick Pelegrina i 
Kevin Teixeira, els representants

COPA DEL MÓN DE NATACIÓ

P.F.Q.
ESCALDES-ENGORDANY

EL PERIÒDIC / P.F.Q.

Alfonso Maltrana, Maria Suárez i Joan Clotet, amb els nedadors, darrere, connectats en línia. 

i ser en una piscina diferent, 
«crec que és una bona referèn-
cia». Cal destacar que no és ha-
bitual que hi vagin tres partici-
pants del país, però aquest «és 
l’any – competitiu – dels Jocs», 
va indicar el director tècnic, afe-
gint que per aquest motiu «hem 
de posar un puntet més per in-
tentar tenir el nombre màxim 
de nedadors dins les nostres 
possibilitats amb més experièn-

1.000 nedadors i 180 països.
Durant la roda de premsa 

d’ahir, a la sala d’actes d’And-
bank, el director tècnic de la fe-
deració, Alfonso Maltrana, va 
apuntar que els objectius de ca-
ra aquesta Copa del Món són as-
solir millors marques personals 
i veure la referència real al mà-
xim nivell competitiu de cara 
els Jocs dels Petits Estats d’An-
dorra de l’any vinent, que tot 

cia al més alt esgraó».
Pel que fa als esportistes, Tu-

dó celebrarà el desè aniversari 
d’ençà que es va estrenar al cer-
tamen: «Estic molt il·lusionada 
i tot i que el nou curs ha tingut 
un començament difícil, tinc 
moltes ganes». Ha accedit amb 
la marca mínima de la FAN i 
prendrà part en 200 (2’29.56) i 
100 metres braça. Precisament, 
en aquesta darrera prova comp-
ta amb una marca d’1’10.49, en-
cara que el seu rècord és d’1’09 
i Maltrana està convençut que 
el superarà.

Alfonso Maltrana

«El balanç és positiu i 
l’any que ve, o en els 
vinents, tindrem més 
nedadors o més proves 
amb aquesta mínima B»

DIRECTOR TÈCNIC DE LA FAN

D’altra banda, Pelegrina és 
l’únic dels tres que compta amb 
la mínima B, amb els actuals rè-
cords d’Andorra, i participarà 
en 50 (27.16) i 100 (59.27) mes-
tres braça. Per la seva part, Tei-
xera s’estrenarà a un Mundial 
també amb la mínima FAN – i 
rècords del Principat – en 400 
(3’55) i 1.500 (15’27) metres lliu-
res. Tots dos van assenyalar la 
voluntat de millorar.

Cal fer esment que tant com 
Tudó i Teixeira s’han quedat 
molt a prop d’assolir la mínima 
B, cosa que anys enrere, segons 
va recordar Maltrana, des de la 
FAN n’estaven lluny. Així, «el ba-
lanç és positiu i l’any que ve, o 
en els vinents, tindrem més ne-
dadors o més proves amb aques-
ta mínima, o almenys ho inten-
tarem», va finalitzar. .

«Hem de posar un 
puntet més per intentar 
tenir el nombre màxim 
de nedadors dins les 
nostres possibilitats»



el Periòdic News

This Tuesday, the Cinemes Illa 
Carlemany witnessed the con-
ference ‘Two visions on the as-
sociation agreement of Andor-
ra with the European Union’, 
organized by the APBI, with the 
interventions of the notary Jo-
an Carles Rodríguez Miñana 
and the former head of gover-
nment Jaume Bartumeu. The 
event highlighted the oppo-
sing points of view on the futu-
re of Andorra with the EU, sin-
ce while the former has warned 
of the economic risks and the 
lack of solidity of the negotia-
ted text, the former prime mi-
nister insisted that accession 
is essential to guarantee the co-
untry’s progress.

In statements prior to the 
start of the conference, Rodrí-
guez Miñana highlighted the 
opportunity to debate the Agre-

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

ASSOCIATION AGREEMENT WITH THE EUROPEAN UNION

ement in an open and critical 
manner and stressed the need 
to continue promoting similar 
debates. “It is a very good initia-
tive that debates are starting to 
be raised between supporters 
and detractors, but they need 
to be brought into the political 
arena and stop being just part 
of the noise of public opinion,” 
he said. Miñana, at the same ti-
me, emphasized the lack of so-
lidity of the negotiated text, 
maintaining that “it does not 
have strong or consolidated 
bases” and expressed concern 
about the impacts that acces-
sion could have on key sectors 
such as foreign investment and 
the labor market. An aspect 
that he included in his presen-
tation, stating that this agre-
ement can be summarized in 
four major freedoms: that of 
goods, that of people, that of 
services and that of capital. 

Regarding foreign invest-

ment, Miñana warned that 
many investors who have ar-
rived in Andorra looking for 
a stable environment far re-
moved from community stan-
dards could see their expectati-
ons frustrated. “Many investors 
tell me that with this agree-
ment they could find themsel-
ves in a situation that they wan-
ted to avoid. It is the icing on 
the cake to end foreign invest-

EL PERIÒDIC/P.M.

Bartumeu acknowledges the lack of information and defends accession as a necessity.

However, Bartumeu recognizes the lack of 
information and defends accession as a necessity

Miñana defends 
that the current 
text does 
not have a 
“consolidated 
basis”

According to the 
notary, the Agreement 
would be summed up 
in freedom of capital, 
goods, people and 
services



24 - 25
Thursday, 5 December 2024

ment”, he declared. In additi-
on, he emphasized the preca-
riousness of employment in 
the country, pointing out that 
the Andorran system is based 
on “cheap, poorly paid labor, 
and the Agreement does not se-
em to improve this reality, but 
could worsen it”. In this sense, 
he compared the economic mo-
del of Andorra with the Swiss 
one, explaining that “Switzer-
land pays very well to attract 
qualified talent, while we re-
main in sectors such as tou-
rism, which require less quali-
fied labor”. 

Jaume Bartumeu, for his part 
and in contrast to this thoug-
ht, recognized the lack of avai-
lable information: “There is 
not enough information, nor 
enough explanation of what 
could happen if we turn our 
backs on the Association Agree-
ment”, he said, referring to the 
closure of the negotiations a ye-
ar ago. On the other hand, the 
former head of government in-
sisted on the responsibility of 
the institutions to inform cle-
arly and transparently: “It is 
the responsibility of everyone, 
but especially the government, 
to explain the advantages and 
without hiding the disadvanta-
ges”. He also called on citizens 
and those involved in the text 
to actively participate in the de-
bate, since as he pointed out la-
ter in his speech, Andorra’s ne-

ANA/R.S.

Former head of government Jaume Bartumeu.

ANA/R.S.

Notary Joan Carles Rodríguez Miñana.

«Many investors tell us 
that they could end up 
in a situation that they 
wanted to avoid»

«There is not enough 
information or 
explanation of what 
could happen if we 
turn our backs on the 
Agreement» 

gotiations with Europe “began 
33 years ago to ensure ties that, 
for now, are necessary”

In this way, the former prime 
minister consolidated, both 
to the press and in his speech, 
his position in support of the 
Agreement, arguing that it is 
essential to modernize and di-
versify the Andorran economy. 
“This agreement is not an opti-
on, but a necessity to integra-
te the country into a European 
framework that guarantees sta-
bility and economic develop-
ment”, he pointed out, highlig-
hting that the work of successi-
ve governments for more than 
30 years has been oriented to-
wards this objective.

It is worth noting that during 
the debate, the social and politi-
cal impact that the Agreement 
could have on Andorra was al-
so mentioned. Bartumeu poin-
ted out that, although the ad-
vantages are significant, the di-
sadvantages must be addressed 
with compensatory measures 
and adequate planning. “We 
must be able to explain clearly 
what the Agreement can bring, 
but also be honest about the sa-
crifices it may imply,” he said. 
An aspect that the former head 
of government wanted to cor-
roborate in his speech, stating 
that if we negotiate with the EU 
“we must adhere to the rules 
of the game determined by the 
European Commission”. .

https://www.immo-laportella.com/
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345
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22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h
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20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació
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09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
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19:45 h 22:00 h.
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PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel 
Fernàndez

12:00
Mou-te

12:20
El Trànsit

13:45
Informatiu migdia

14:15
Quixots, amb Nil Forcada: Cossos 
estranys

14:30
La Clau, amb David Domingo

15:00
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
El Trànsit

17:30
Club Piolet

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

20:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:45
Informatiu vespre

21:15
Mirades: Mig segle amb la CASS

21:45
La Clau, amb David Domingo

22:15
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

23:00
Informatiu vespre

01:00
Àrea Andorra Difusió

Club Piolet07.00

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


PLANETADELIBROS

«Tenim a un detectiu 
de l’insòlit, qui acaba 
dominant el viatge astral 
i la telepatia, en una 
societat com la nostra»

Antonio Runa

VALORACIÓ

RESUM

Una plaga de suïcidis misteriosos 
està assolant la ciutat, i la policia 
planteja diverses hipòtesis que 
van des de la influència d’una 
secta perillosa a un nou tipus de 
terrorisme. Però la investigació 
està en un atzucac. Alhora, un 
experiment científic que pretenia 
crear un genuí ens psicosomàtic 
del no-res acaba per desbocar-se 
en assolir un èxit inesperat. L’única 
persona que podria marcar la 
diferència en tots dos casos és el 
detectiu Isaac Zarco, qui ha rebut 
la visita inesperada d’una forma 
de vida impossible amb la qual no 
tenia tracte des de la seva infància.
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